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  مستخلص الدراسة
    

لما كـان التخطـيط الاسـتراتيجي هـو أحـد متطلبـات النجـاح فـي مسـيرة المنظمـات التـي     
لكثيــرة التـي قــد والنجــاح والتطـور ، فقــد ولـدت فكــرة البحـث كواحـد مــن الأبـواب ا للاسـتمراريةتتطلـع 

حتــى تكــون علــى درايــة بموضــع   المجتمعــاتتخــدم التطــور الــذي تحتاجــه منظمــات الأعمــال فــي 
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الإدارات الإســـتراتيجية ، وقـــد تـــم  مـــن خـــلال تفعيـــل دور للمجتمـــعصـــنع مســـتقبلاً زاهـــراً ولقـــدمها ، 
  .تناول موضوع البحث كمثال يحتاج للدعم والتطوير بشكل علمي مدروس 

ات بواسطة توزيع إستبانة البحث عشوائياً ، وقد كانت موجهة لحالة الدراسة تم جمع البيان
كمثـالين للمشـاريع الإماراتيـة فـي ) مشـروع زايـد الخيـر  –مصنع سيراميك رأس الخيمة (الخاصة بـ 
فهمـــا يعمـــلان  فـــي مجـــالين مهمـــين فـــي  التنميـــة فـــي الســـودان ، إضـــافة لقـــدم بدايـــة  الســـودان ،

مصـنع (   الدراسـة ةمنهـا كانـت موجهـة لحالـ 55إسـتبانة ،  90وقـد تـم توزيـع  .المشروعين نسبياً 
ـــر الزراعـــي  –ســـيراميك رأس الخيمـــة  ـــد الخي  35إســـتبانة ، أمـــا ال 48جمعـــت منهـــا ) مشـــروع زاي

فكانت موجهة لباحثين ومهتمين ومتابعين  للاستثمارات  الإماراتية  في السودان وقد جمعت منها 
ل التحليــل الإحصــائي بعــد جمــع المعلومــات والبيانــات الخاصــة بموضــوع وتــم عمــ. ســتبانة إ  33

  : وخلصت الدراسة  لعدة نتائج كانت أهمها  البحث ،
 .تفهم ودراسة خطط المنافسين في  من قبل إدارة المشروعينهناك بعض التقصير  •
 ) . SWOTتحليل (نقاط القوة والضعف بشكل علمي  إدراكهناك بعض القصور في  •

 .ص معلوماتي يؤثر سلباً على جودة التخطيط الإستراتيجييوجد نق •
  :وعليه فالتوصيات تتمثل في 

 الشركات الإماراتية المستثمرة في السودان بدراسة وتفهم خطط المنافسين  اهتمامضرورة  •

قيام شركات مساهمة يستعان فيها بالكوادر السودانية المؤهلـة والعاملـة فـي المجتمـع الإمـاراتي  •
 .لتطوير وزيادة رأس المال الإماراتي المستثمر في السودان كمستشارين

، فـــي الســـودان الاســـتثماربـــالنواحي المعلوماتيـــة وعلميتهـــا فيمـــا يخـــص فـــرص  الاهتمـــامزيـــادة  •
 . لتقليل المشاكل والمعوقات عند قيام المشروعات 

 

 

  
  
  
  
  

ABSTRACT 

 Strategic Management has become one of the main prerequisites of 
success for those organizations that aspire to achieve sustainability, 
success and progress. 
 Such ideas have triggered the basic concepts of this thesis research, 
with a view to rationalize and to serve aspiring organize actions in the 
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Arab world nowadays. Strategic management is the most suitable 
approach to achieve the desired success and profitability. 
          Such is the theme of this MBA thesis. Data has been collected by 
means of administering a questionnaire. A random sample was conducted 
in the beginning. The case – study covers two Emirate – based companies 
– Ras el khaimah Ceramics Factory and Zayid el khair Agricultural 
project. Both organizations operate in the Sudan, as an effort towards 
boosting development and meeting cooperation. Both are pioneering 
projects in the realm of Arab economic development cooperation.  
           The researcher distributed 90 questionnaires; 55 of them were 
distributed to the staff of both organizations. 48 of the 55 questionnaires 
were retrieved. On the other hand, the remaining 35 questionnaires were 
addressed to professionals in the field, i.e. researchers and personalities 
that are concerned with Emirate States investment in Sudan 
33questionnaires were retrieved. 

The SPSS analytical scheme was adopted, and the following are 
some of the main findings: 
a) The top management in both organizations does not pay adequate 
attention to monitoring, following – up, detecting and analyzing the plans 
of their competitors. 
b) There is evident unawareness – on the part of both organizations – 
about detecting and taking corrective action vis- a-vis the points of 
strength and weaknesses (SWOT). 
c) Both organizations lack the essential informations that are vital for 
the formulation of lad equate strategic plans. 
Consequently, the main conclusions include the following: 
a) It is imperative for the Emirate States firms investing and operating 
in Sudan to study, to examine and to understand the plans of their 
competitors. 
b) Emirate States authorities have to consider the idea of constituting 
joint venture companies and employing highly qualified and well 
experienced Sudanese experts in the competent fields, to develop and to 
enhance Emirates capital investments in Sudan. 
c) Serious efforts should be exerted towards the collection of data and 
informations, especially in the area of investment opportunities, with a 
view to reducing the problems and constraints that might face newly 
proposed and newly established projects. 
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  الفصل ا�ول
  

 المقدمة: المبحث ا�ول  •

 الدراسات السابقة : المبحث الثاني  •

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  
 الفصل الثاني
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  X	<T7و +Wا���<�ا�>]l�e ا/
3���p ه�- S616 
+: 

 مفھوم وأھمية التخطيط : المبحث ا�ول •

وم رأس المXXال تحليXXل الموقXف اTسXXتراتيجي ومفھX: المبحXث الثXاني •
 والفرص اTستثمارية

التخطXXXXيط اTسXXXXتراتيجي وع0قتXXXXه باTسXXXXتثمار : المبحXXXXث الثالXXXXث •
Tستثمارية في تنمية القطاع الخاصومبرراته ا  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  الفصل الثالث
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S���<ا� p��� :و�q7 ا�	
  تحليل البيانات: المبحث ا�ول  •
 تالفرضيا اختبار: المبحث الثاني  •
 ، ومقارنة الدراسة بالدراسات السXابقة وطXرحالنتائج والتوصيات •

  بعض العناوين لدراسات مستقبلية 
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